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Öt kérdés Kristó Gyula professzorhoz 

- Milyen vo l t a rég i t a n i t á s , i l l e t v e a tanár-diák 
viszony? 

- Én 1953-57 között jártam ebbe az i skolába . Annak 
az iskolának az értékeléséhez tudni k e l l az t , hogy 
az e l s ő évfolyam voltunk, amely az új épület egyik 
f e l é t ve t te birtokába 1953-ban. Munkás-paraszt gye-
rekek lévén, a kétemeletes új iskolaszárny önmagá-
ban i s á h i t a t t a l t ö l t ö t t e l bennünket. Azt hiszem, 
megi l l e tődöt t ebben léptük át az i s k o l a küszöbét, 
mint a ma középisko lása i . Számunkra a gimnázium 
valami nagy és szent dolognak tünt akkor, mi ahhoz 
a nemzedékhez tartoztunk, amely e l ő t t nagy l e h e t ő -
ségek á l l t a k . 
Ami a tanár-diák viszonyt i l l e t - ezt természete-
sen tanára vá logat ta , tan í to t tak bennünket nagyon 
szigorú és kevésbé szigorú tanárok, összességében 
azonban azt az időszakot egy e léggé szigorú i s k o l a -
v e z e t é s i p o l i t i k a j e l l e m e z t e . Természetesen a m i 
generációnk nem rendelkezett olyan széleskörű j o -
gokkal, mint a mai f i a t a l s á g , akkoriban még nem 
sokat beszé l tek a s z o c i a l i s t a t ipusú tanár -diák 
viszony k ia lak í tá sáró l és f ö l v i r á g z á s á r ó l . Már 
akkoriban i s j e l e n t k e z e t t a t ú l t e r h e l t s é g , á l t a l á -
ban 6 órát abszolváltunk naponta, délutánonként 
szakköri, i l l e t v e sportfoglalkozásokra jártunk. 
Mindent összevéve nagyon kellemes emlékeim vannak 
az Orosházán e l t ö l t ö t t diákévekről . 



- A gimnáziumi négy év mit j e l e n t e t t további pálya-
fu tása során? 

- Hogy a négy év mit j e l e n t e t t , azt nagyon nehéz meg-
fogalmazni. Hisz ez a négy év a megelőző nyolc évvel 
és az utána következő öt évvel , valamint az azőta 
munkával e l t ö l t ö t t huszonegy évvel együtt értékelendő, 
nyi lvánvaló , hogy egy folyamat részeként nagyon sokat 
j e l e n t e t t . 
Akartam, igyekeztem tanulni , ezt a tanulás i l e h e t ő s é -
get az i s k o l a a maga jó értelemben vet t szigorával a 
legmesszemenőbbekig s e g i t e t t e , partnerre leltem az i s -
kolában, s az i s k o l a i s partnerre l e l t bennem és még 
jó néhány diákban. Az i s k o l a á l t a l nyújtott munició 
véleményem szerint nagyon j e l e n t ő s . 

-Az é r e t t s é g i után hogyan alakult é l e t e ? 

- Éret t ség i után beiratkoztam a szegedi egyetem bö l -
csészkarára, 1962-ben végeztem magyar-történelem -
l a t i n szakon. S tulajdonképpen egy munkahelyen do l -
gozom 1957 óta , t u d n i i l l i k rögtön bent maradtam az 
egyetemen, s végigjártam a "szamárlétrát»', gyakor-
nok, tanársegéd, adjunktus, docens, majd professzor 
le t tem. Több éve professzor vagyok már, s néhány t á r -
sadalmi, i l l e t v e ál lami megbízást i s betöltök a József 
A t t i l a Tudományegyetemen. Nincs tulajdonképpen mit 
mondani, h iszen ez egy s z í n t e l e n , nyí legyenes pálya 
látványos bukások és nagy sikerek né lkül , amilyet 
nagyon sok középiskolásnak kívánok. 

- Most milyen témákkal fog la lkoz ik? 

- Árpád-kori történelemmel foglalkozom 1959 óta , tehát 
egyre mélyebbre ásom bele magam a magyar történelem 
egy 400 éves korszakába. Munkámról ugyanazt tudom e l -
mondani, mint egész pályafutásomról: meglepetések, 
bukások, nagy sikerek nélkül teszem egyszerűen a do l -
gom. 



- Hogyan tudná összehasonl í tan i a reg i é s az új 
i sko lá t? 

- Nem vállalkozom összehasonl í tásra , mert a mai 
i sko láró l nincsenek megbízható információim. A 
régi gimnázium országosan jegyze t t i s k o l a v o l t , 
nagyon remélem, hogy megőrizte h i r é t , s ez a jövőben 
i s igy l e s z . 


